
Nämä ovat vaikuttamisen kortit.
Jokainen  kortti esittää yhtä keinoa, 
jolla sinä voit vaikuttaa. 
Vaikuttamisen keino lukee kortin yläreunassa. 
Kuvassa näet vaikuttajan 
eli henkilön, joka haluaa vaikuttaa. 
Hän edustaa yhtä vaikuttamisen keinoa. 
Kuvan alla lukee vaikuttajan nimi.

Kortin toisella puolella on 
tietoa vaikuttamisen keinosta.
Tekstin lopussa on esimerkkejä siitä, 
miten voit käyttää tätä keinoa vaikuttamiseen.

Korttien tekstissä mainitaan usein ”aihe”. 
Se tarkoittaa aihetta, johon haluat vaikuttaa.
Aihe voi olla esimerkiksi lapsen oikeudet.
Valitsitte aiheen ennen tätä työpajaa 
tai työpajan alussa. 

Vaikuttamisen kortit



  Valter on tulossa ruokaostoksilta.

Ostosvalinnat

Valtér Vegaani



Mieti, tarvitsetko tavaran oikeasti.
Osta vastuullisia tuotteita. 

Esimerkiksi Reilu Kauppa ‑merkki kertoo, 

Osta käytetty tavara esimerkiksi kirpputorilta.
Lainaa tai vuokraa tavara.
Osta kasvisruokaa.

Jos ihmiset ostavat jotakin tuotetta paljon,
yritys valmistaa sitä paljon. 
Joidenkin tuotteiden valmistus 
vahingoittaa ympäristöä ja ihmisiä.
Jos et osta tällaisia tuotteita, 
yritykset valmistavat niitä vähemmän.
Näin voit parantaa ihmisten ja luonnon hyvinvointia. 

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

              että tuote on vastuullinen.
              Merkissä on mustaa, sinistä ja vihreää.

Ostosvalinnat



Leo antaa pois vaatteita.

Rahan kerääminen 
ja lahjoitus

Leo Lahjoittaja



Osallistu Taksvärkin keräykseen.
Myy tuotteita yhdessä harrastusryhmän kanssa.
Voitte myydä esimerkiksi keksejä tai karkkeja.
Perustakaa koulussa kahvila yhden päivän ajaksi.
Tee itse tuotteita, esimerkiksi koriste-esineitä.

 Myy tuotteet.
Lahjoita rahat hyvään tarkoitukseen. 

Voit kerätä rahaa esimerkiksi järjestölle. 
Järjestö käyttää rahan hyvään tarkoitukseen. 
Voit yhdistää rahan keräämisen 
muihin vaikuttamisen keinoihin.

Esimerkkejä vaikuttamisesta: 

Rahan kerääminen 
ja lahjoitus



Lobbaaminen

Laila lähettää kirjeen päättäjälle.

Laila Lobbaaja



Ilmoita koulun rehtorille ongelmasta.
Pyydä tutultasi, 

Lähetä poliitikolle sähköposti 

Lobbaaminen tarkoittaa sitä, 
että otat yhteyttä päättäjään.
Päättäjä voi olla esimerkiksi poliitikko tai johtaja. 
Voit kirjoittaa päättäjälle viestin. 
Voit ehkä myös soittaa päättäjälle. 
Voit myös kysyä päättäjältä, voitteko tavata jossain.

Esimerkiksi näin voit vaikuttaa lobbaamisen kautta: 

       että hän jakaa viestisi sosiaalisessa mediassa.

       tai viesti sosiaalisessa mediassa.

Lobbaaminen



Keskustelu 
ja tiedon jakaminen

Kiira puhuu ystävälleen ympäristön suojelusta.

Kiira Keskustelija



Kirjoita julkaisu sosiaaliseen mediaan.
Keskustele toisten ihmisten kanssa.
Puhu aiheesta koulun aamunavauksessa.
Kirjoita mielipiteestäsi lehteen tai nettisivulle.

Kun keskustelet ihmisten kanssa, 
voit jakaa heille tietoa aiheesta.
Voit puhua kaverille tai perheenjäsenelle.
Voit myös jakaa tietoa sosiaalisessa mediassa.
Näin toiset ihmiset voivat oppia uutta aiheesta.
Heidän mielipiteensä ja toimintansa voivat muuttua.

Muista kuitenkin,
että toisten kuunteleminen on tärkeää.
Kun kuuntelet muita, sinäkin voit oppia uutta.
Muista myös kunnioittaa muiden mielipidettä, 
kun kerrot oman mielipiteesi.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

Keskustelu 
ja tiedon jakaminen



Itsemyötätunto
ja ystävällisyys

Amina kantaa ystävänsä ostokset.

Amina Avulias



Elä terveellisesti. 
Lepää ja käy harrastuksissa.
Ole ystävällinen muille.
Huolehdi omasta hyvinvoinnistasi.
Auta toisia.

Itsemyötätunto tarkoittaa, 
että olet myötätuntoinen itseäsi kohtaan.
Kun kohtelet itseäsi hyvin, 
sinulla on enemmän voimia 
vaikuttaa sinulle tärkeisiin asioihin.
Kun olet ystävällinen muille ihmisille, 
autat heitäkin voimaan paremmin.
Sinulla on myös oikeus siihen, 
että muut kohtelevat sinua kunnioittavasti.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

Itsemyötätunto 
ja ystävällisyys



Lukeminen

Tuisku lukee Aktivismin ABC -kirjaa.

Tuisku Tiedonjanoinen



Seuraa uutisia.
Lue kirjoja aiheesta, johon haluat vaikuttaa.
Opiskele historiaa. 

Seuraa asiantuntijoita sosiaalisessa mediassa.

Kun luet esimerkiksi kirjoja,
saat uutta tietoa ja opit lisää aiheesta. 
Voit lukea myös uutisia ja tutkimuksia.
On tärkeää ymmärtää aihetta, johon haluat vaikuttaa.
Kun tiedät aiheesta paljon, 
vaikutat siihen tehokkaammin.

Muista huolehtia siitä, että luet luotettavaa tietoa. 
Tarkista, mistä tieto on peräisin. 
Lue erilaisia tekstejä aiheesta, 
niin saat monipuolista tietoa.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       Kun tunnet menneisyyden, 
       ymmärrät paremmin nykytilannetta.

Lukeminen



Vetoomus ja aloite

Alma allekirjoittaa aloitteen.

Alma Allekirjoittaja



Jos olet alle 18-vuotias, 

Jos olet yli 18-vuotias, 

Vetoomus on valitus tai pyyntö, 
jonka kansalaiset esittävät päättäjille.
Aloite on poliittinen ehdotus, 
jonka kansalaiset tekevät.
Kuntalaisaloite on aloite kunnalle tai kaupungille.
Kansalaisaloite on aloite eduskunnalle.
Päättäjät käsittelevät aloitteen, 
jos tarpeeksi moni kansalainen allekirjoittaa sen.

Vetoomuksen tai aloitteen allekirjoittaminen 
on helppo tapa vaikuttaa.
Voit jakaa vetoomuksen ja aloitteen 
sosiaalisessa mediassa.
Voit myös itse kirjoittaa aloitteen tai vetoomuksen. 
Pyydä sitten muita ihmisiä 
allekirjoittamaan aloite tai vetoomus.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       voit allekirjoittaa kuntalaisaloitteen.
       Voit myös tehdä oman kuntalaisaloitteen.

       voit allekirjoittaa kansalaisaloitteen.
       Voit myös tehdä oman kansalaisaloitteen.

Vetoomus ja aloite



Äänestäminen

Daniel äänestää vaaleissa.

Daniel Demokratia



Äänestä koulun oppilaskunnan vaaleissa.
Äänestä luokan tai harrastusryhmän päätöksessä.
Äänestä nuorisovaltuuston vaaleissa.
Jos kuulut kirkkoon, voit äänestää
seurakuntavaaleissa.

Äänestäjät vaikuttavat siihen, 
ketkä päättävät yhteisistä asioista.

Voit äänestää vaaleissa henkilöä,
joka lupaa edistää sinulle tärkeitä asioita. 
Silloin vaikutat siihen, että ne asiat voivat toteutua. 

Monissa vaaleissa voi äänestää 
vasta yli 18-vuotiaana. 
On kuitenkin myös vaaleja, 
joissa nuoret voivat äänestää.

Esimerkkejä vaikuttamisesta,
kun olet alle 18-vuotias:

       Sinun pitää olla yli 16-vuotias.

Kun olet yli 18-vuotias, 
voit äänestää myös kuntavaaleissa ja
eduskuntavaaleissa.

Äänestäminen



Edunvalvonta

Emilia pitää puheen oppilaskunnalle.

Emilia Edunvalvoja



Osallistu oppilaskunnan hallitukseen.
Osallistu nuorisovaltuuston toimintaan.
Tee ehdotus nuorisovaltuustolle tai
nuorisojärjestölle. 

Edunvalvonnassa tietyn ryhmän edustajat valvovat, 
että ryhmän asiat hoidetaan reilusti.
Esimerkiksi ammattiliitto puolustaa 
työntekijöiden etua.
Liiton tai järjestön toiminnassa 
pääset vaikuttamaan ryhmän yhteiseen etuun.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       Valtuusto tai järjestö vaikuttaa asiaan 
       sinun puolestasi.

Edunvalvonta



Koulutukset ja kurssit

Konsta on menossa kouluun.

Konsta Kouluttautuja



Valitse koulussa kurssi, 

Osallistu koulussa työpajaan.
Osallistu järjestön koulutukseen tai kurssille.
Osallistu kurssille, 

Kun osallistut erilaisiin koulutuksiin ja kursseille, 
opit lisää aiheesta.
Saat aiheeseen myös uusia näkökulmia.
Kun opit lisää aiheesta, 
sinun on helpompaa vaikuttaa siihen.
Silloin voit keskustella aiheesta muiden kanssa.
Opit ymmärtämään, 
kenellä on valtaa vaikuttaa aiheeseen.
Voit myös oppia uutta aiheen historiasta.
Koulutuksissa tapaat myös muita nuoria, 
jotka ovat kiinnostuneita aiheesta.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       jolla opit lisää aiheesta.

       jonka järjestää työväenopisto tai kansalaisopisto. 

Koulutukset ja kurssit



Kampanjointi 
sosiaalisessa mediassa

Kristiina luo some-kampanjan.

Kristiina Kampanjoija



Pidä Insta-live eli suora lähetys Instagram-palvelussa.
Tee podcast-ohjelma, jonka muut voivat kuunnella.
Jaa tietoa TikTok-palvelussa.

Sosiaalinen media eli some on 
tehokas vaikuttamisen keino. 

Kun järjestät kiinnostavan some-kampanjan, 
aihe voi saada monien ihmisten huomion.
Voit myös osallistua some-kampanjaan, 
jonka joku toinen järjestää.
Tehokas some-kampanja herättää tunteita ja ajatuksia. 
Kampanjan avulla muutkin ihmiset saavat tietää aiheesta.
Kampanja myös haastaa muitakin ihmisiä 
vaikuttamaan aiheeseen. 

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

Kampanjointi 
sosiaalisessa mediassa



Tapahtumaan osallistuminen
ja tapahtuman järjestäminen

Mahendra osoittaa mieltään ilmastonmuutoksesta.

Mahendra Mielenosoittaja



Osallistu keskustelutilaisuuteen.
Käy messuilla.
Osallistu mielenosoitukseen.
Osallistu lakkoon.
Mene konserttiin, 

Tapahtumassa saat ilmaista mielipiteesi aiheesta.
Tapaat myös muita ihmisiä, 
jotka ovat kiinnostuneita aiheesta. 
Pääset keskustelemaan heidän kanssaan.
Jos muut ihmiset tulevat katsomaan tapahtumaa, 
se voi vaikuttaa heidän ajatuksiinsa ja päätöksiinsä.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       jolla kerätään rahaa hyväntekeväisyyteen.

Voit myös järjestää tapahtuman itse.
Pyydä muita mukaan tapahtuman järjestämiseen.

Tapahtumaan osallistuminen
ja tapahtuman järjestäminen



Ympäristöteot

Mariam kierrättää roskat.

Mariam Maailmanpelastaja



Käytä harkitusti sähkölaitteita, 

Kierrätä tavarat ja roskat.
Osta tavara käytettynä.
Matkusta polkupyörällä 

Vältä lentämistä.
Syö kasvisruokaa.
Järjestä tapahtuma, 

Ympäristötekojen tarkoitus on pitää luonto puhtaana.
Kun teet ympäristötekoja,
estät ympäristön saastumista.
Samalla autat hidastamaan ilmastonmuutosta.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       jotka kuluttavat paljon sähköä.

       tai julkisella kulkuvälineellä. 

       jossa keräätte yhdessä roskia luonnosta.

Ympäristöteot



Taide, joka ottaa kantaa

Rosemary esittää omaa musiikkiaan.

Rosemary Runoräppääjä



Kirjoita runo.
Tee taideteos, esimerkiksi maalaus.
Kirjoita musiikkia.
Piirrä sarjakuva.
Kirjoita näytelmä. 

Kun teet taidetta, 
voit vaikuttaa sinulle tärkeään aiheeseen!
Vaikuttava taide herättää 
katsojan tai kuulijan mielenkiinnon.
Taiteen avulla voit jakaa tietoa aiheesta. 
Taiteessa voit myös kertoa tarinoita. 
Lisäksi voit esittää ratkaisuja ongelmiin, 
jotka liittyvät aiheeseen.
Taide myös auttaa taiteilijaa ja yleisöä 
käsittelemään tunteita, kuten ilmastoahdistusta.
Ilmastoahdistus tarkoittaa ahdistusta, 
joka johtuu ilmastonmuutoksen vaaroista.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

Taide, joka ottaa kantaa



Asiantuntijoiden 
ja some-vaikuttajien

seuraaminen

Samir seuraa monia tilejä sosiaalisessa mediassa.

Samir Seuraaja



Seuraa aktivisteja.
Seuraa vaikuttajia, 

Katso ja kuuntele haastatteluja. 

Monet asiantuntijat ja some-vaikuttajat 
jakavat hyödyllistä tietoa netissä.
Some tarkoittaa sosiaalista mediaa.
Kun seuraat asiantuntijoita ja some-vaikuttajia, 
opit lisää aiheesta.
Silloin sinun on helpompaa vaikuttaa aiheeseen.
Muista kuitenkin tarkistaa, mistä tieto on peräisin. 
Kannattaa myös seurata monia erilaisia vaikuttajia.
Seuraa vähemmistöjen edustajia. 
Seuraa myös ihmisiä eri maista.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       jotka asuvat eri puolilla maailmaa.

       Niitä esitetään 
       esimerkiksi televisiossa ja radiossa.

Asiantuntijoiden 
ja some-vaikuttajien

seuraaminen



Vapaaehtoistyö

Viljami kerää roskia. 

Viljami Vapaaehtoinen



Liity Taksvärkin Challengers-ryhmään. 

Vapaaehtoistyö on työtä, josta ei saa palkkaa. 
Vapaaehtoistyössä vaikutat aiheeseen 
käytännöllisellä tavalla.
Nuorille on tarjolla monenlaista vapaaehtoistyötä.
Voit tehdä vapaaehtoistyötä esimerkiksi järjestössä.
Kun otat yhteyttä järjestöön, 
sen työntekijä kertoo sinulle vapaaehtoistyöstä.

Esimerkkejä vaikuttamisesta:

       Se on ryhmä 13–18-vuotiaille nuorille, 
       jotka ovat kiinnostuneita vaikuttamisesta.

Vapaaehtoistyö



Vapaavalintainen
vaikuttamisen keino

Vilhelmiina saa idean.

Vilhelmiina Villikortti



Vaikuttamisen keinoja on olemassa monia! 

Tuleeko sinulle mieleen vaikuttamisen keino, 
jota ei mainita muissa korteissa?

Kun valitset tämän kortin, 
voit keksiä vaikuttamisen keinon itse.
Voit myös keksiä esimerkkejä, 
jotka sopivat aiheeseen.

Vapaavalintainen
vaikuttamisen keino


